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Abstract

Prostate cancer is the one of the major medical problems in adult males. According 

to National cancer Institute (NCI) medical information and research centre annual 

reports it is the first male cancer in Gazira state. The main objective of this study is 

to find the correlation between PSA level and bone Metastasis in prostate cancer 

patients. The sample of this study consisted of 50 cases of prostate cancer patients 

that were diagnosed and referred to(NCI) for further investigations  and treatment. 

Bone scan and serum PSA levels were done to assess the treatment response and 

for follow up for prostate cancer in the period between July   to   December 2011. 

Serum  PSA was  determined  by  Immune  Radiometric  Assay  (IRMA).  Results 

showed a significant difference between PSA level and bone scan according to t-

test (p<0.0001) for the prostate cancer patients. Also there were significant relation 

between PAS level before Treatment and after treatment according to a verge, PSA 

level before treatment (p =.003)    PSA level after treatment (0 .014)      and 

decrease of PSA   after treatment by0.23 show diaghram1. And also the results 

show the region of metastasis there was 12%   at the skull and lumber spine.



الخلصة

 يعتب سطان البوستات من السطانات الت تسبب مشاكل صحيه كثيه  في الرجال الذين

  سنه او اكث وحسب التقههارير الحصههائيه بقسههم علج  الورام بالعهههد40تجاوزت اعمارهم 

 القههومي للسههطان بجههامعه الجزيههره  يعتههب سههطان البوسههتات الول مههن السههطانات الههت

 تصيب الرجال في ولية الجزيههره  .  الهههدف الساسهه لهههذه  الدراسههه توضههيح العلقههه  بيهه

 الستضد النههوعي للبوسههتات ونتائهج فحهص العظههام لرضهه سهطان البوسههتات .اشههتملت

  مريهض بسهطان  البوسههتات تهم تحهويلهم    لقسههم علج  الورام بالعهههد50الدراسه علهي 

 القههومي للسههطان للعلج  والتابعههة بسهطان  البوسههتات تهم تحهويلهم لقسهم علج  الورام

 بالعهههد القههومي للسههطان للعلج  والتههابعه بعههد تشخيصهههم بمعمههل الجههامعه للنسههجه

 الريضه  ثم عمل مسح  للعظام وقياس الستضد النوعي للبوستات وذلههك ففههي الفههته  مهها

2011 وحت  نوفمب2010بي  مارس    

 قياس الستضد النوعي للبوستات بواسطة القياس الناعي الشعاعي .يعتب مسح العظام

       واحد من



 الوسائل  الستعملة في تشخيص انتشار سطان البوستات في العظام .من نتائههج هههذه   

 الدراسه فقد وجد هنالك علقه قويه بي       الستضد البوسههتاتي النهوعي ونتائههج مسهح

0.000العظام حيث وجد ان مستوي الثقة(   ₌ р)  وكذالك وجههدت ان هنالههك علقههه بيهه 

 مسههتوي الستضهد النههوعي البوسههتاتي قبههل العلج  وبعههده  مههع انتشههار الهرض فهي العظههام

0.003حيههث وجههد ان مسههتوي الثقههه(  ₌p) 0.014و  ( .₌p)،كمهها وجههد ان مسههتوي الستضههد 

  .   وكههذالك وجههدت الدراسههة ان اكهث النههاطق0.23البوستاتي ينقص  بعههد العلج  بمعههدل 

%مههن  جملههة النههاطق23الت يمكن ان ينتش اليها السطان هي منطقة الهراس والهت تمثههل   

 الت  ينتش اليها الرض
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